
Acta Sessió ordinària del Ple de 29 de juliol de 2.013 
 

Quan són les 20:00 hores del dilluns 29 de juliol de 2.013, es reuneix al Saló 
d’Actes de la Casa Consistorial  per celebrar sessió ordinària en primera 
convocatòria el Ple de l’Ajuntament. Sota la presidència del Batle, 
Mateu Ferrà Bestard i  hi assisteixen els següents regidors:, Sr. Joan 
Peralta Palmer, el Sr. Javier Belenguer Marquez i la Sra. Aina Torres Capó, 
per part de Convergència per les Illes, el Sr. Pere Joan Salleras i la Sra. 
Margalida Barceló Vives, per part del Partit Popular, i el Sr. Gabriel-Joan 
Seguí Albertí per part d’Esquerra Republicana. 
 
Es troba present la Secretaria de la Corporació, la Sra. Catalina Eva 
Alemany Covas que dóna fe de l’acte. 
 
Es verifica que es dona el quòrum exigit a l’Art. 90 del RD 2568/1986,del 
Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic de les Entitats 
Locals, de 28 de Desembre, per a la vàlida constitució del Ple. 
 
El President declara oberta la sessió i passen a tractar-se els següents 
assumptes dins l’ordre del dia:  
 
PRIMERA PART: PART RESOLUTÒRIA 
 
Primer.- Lectura y aprovació, de les actes de les sessions plenàries 
anteriors celebrades els dies 11 de març, 29 d’abril i 24 de juny de 2013.  
 
S’aproven per unanimitat i sense cap esmena els esborranys de les actes 
de la sessions ordinàries de dates 11 de març 29 d’abril i 24 de juny de 
2013, els esborranys de les quals havien estat tramesos juntament amb la 
convocatòria i l’ordre del dia d’aquest Ple.  
 
Segón.- Aprovació de la moció presentada pel grup municipal 
Convergència per les Illes per rebutjar els atacs del govern balear al 
sector educatiu i per demanar un replantejament sobre el tractament de 
llengües a l’ensenyament. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua la 
batlia, i havent estat informat favorablement per la Comissió Informativa, 
el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
Les escoles de les Illes Balears elaboren un projecte lingüístic propu 
aprovat pels respectius consells escolars dels centres. Aquests projectes 



lingüístics, integradors i de consens, han estat un avanç per aconseguir 
l’objectiu d’assoliment d’una competencia lingüística adequada en les 
dues llengües oficials de la comunitat: català i castellà. La majoria de 
centres educatius vehiculen l’ensenyament de la llengua catalana 
perquè aquesta és la llengua propia de la nostra terra i perquè és la 
llengua que en l’actual situación sociolingüística necesita un reforç per 
assolir l’objectiu de domini dels dos idiomes oficials. 
 
De cara al curs 2013-2014 la Conselleria d’Educació, Cultura i Universitats 
obliga a canviar aquest model lingüístic i educatiu d’acord amb el 
Decret de Tractament Integrat de Llengües (T.I.L.) i en nom de la 
suposada “llibertat d’elecció”. Aquesta norma, lamentablement, s’ha 
aprovada sense el més mínim consens de la comunitat educativa 
(professorat, associacions de pares i mares, representacions sindicals, 
associacions professionals, Universitat…). El Decret TIL considera que les 
tres llengües objecte de tractament integrat (castellà, català i anglès) 
tenen la mateixa consideració i mereixen el mateix tractament escolar 
sense tenir en compte l’autonomia del centre, ni la capacitació del 
professorat, ni la predisposició sociolingüística de la barriada o poble i 
de l’entorn familiar. El Decret s’ha d’aplicar obligatòriament el proper 
curs escolar amb una evident improvissació i sense concretar cap major 
dotació de recursos humans, econòmics i materials (professorat de 
reforç, materials adaptats, auxiliars de conversa, etc…). A totaixò s’ha 
de sumar els efectes de la política de retalls amb recursos humans i 
econòmics que ve patint el món educatiu aquests darrers anys. 
 
La improvisació, la manca de recursos, el plantejament que consideram 
equivocat i, sobretot, la urgencia en el calendari, conduiran a déficits 
pedagògics i deficiències educatives que en res ajudaran a esmenar el 
fracàs escolar que patim a les illes i que en aquests moments no sembla 
preocupar al Govern de les Illes Balears. 
 
Ens preocupa aquesta pressa en l’aplicació del Decret TIL perquè pot 
promoure un model educatiu segregador i discriminatori. Contrariament, 
fins ara, el model educatiu i ligüístic actual gaudia de l’adequat consens 
social i polític i havia demostrat bons resultats per la cohesió social i la 
integració durant els darrers anys de forta pressió migratòria i augment 
de población. Ens preocupa també que l’aplicació precipitada 
propicia la rebaixa de les hores de català, un increment de les hores en 
castellà i cap avanç de les hores en anglès. La implantació de l’anglès, 
tal com està previst, no sembla presentar a dia d’avui les mínimes 
garanties d’èxit, donat que el professorat illenc encara no està preparat 



per assumir aquesta tasca, per mor de la frissor i de la urgencia en 
l’aplicació inmediata del Decret. Aquesta precipitació en la 
implantació del mateix anirà en contra de la qualitat en l’educació dels 
infants de les illes, fet que tampoc inquieta gaire als acutals governants 
de les Balears. 
 
A dia d’avui, pocs alumnes podrán adaptar-se a clases en anglès; una 
llengua que, per desgracia, ni parlen, ni escriuen ni entenen amb la 
fluïdesa precisa. Per què tanta urgencia? Els objectius que han de 
promoure el correcte aprenentatge de la llengua inglesa han de ser 
pedagògics, no poden ser mai econòmics, ni molt manco polítics (com 
sembla per el rerefons de tot el que ens ocupa). Les presses son i serán 
males concelleres. L’elevat fracàs escolar que patim a Balears 
s’incrementarà amb l’entrada en vigor del Decret TIL, assolirem el 
contrari de l’objectiu que es pretén perseguir. A més, s’ha de tenir en 
compte que el canvi abrupte de llengua d’ensenyament impedirà 
l’estalvi econòmic que a dia d’avui suposen els projectes de reutilització 
de llibres, vigents a molts de centres escolars de les illes, fet difícil 
d’assumir per moltes famílies balears amb membres a l’atur i amb fortes 
mancances econòmiques. 
 
Compartim i defensam l’objectiu d’avançar en el coneixement i lús de 
la llengua inglesa per part dels alumnes de les Illes Balears, entenem que 
ha de ser un element esencial en l’educació dels nostres nins i joves, 
però aquest aprenentatge s’ha d’assolir i potenciar de forma gradual, 
no ha de ser una imposició política forçada, creiem que el Decret 
15/2013 és una norma elaborada sense el consens necessari de tota la 
comunitat educativa i els agents socials. 
 
S’ha d’acabar amb aquest desvari, la raó i el seny han de triomfar en 
front a l’obcecació d’alguns. Per evitar un vertades desastre educatiu el 
Decret TIL actual s’ha de derogar i/o ajornar en la seva aplicación, com 
a mínim fins el curs 2014-15; i en començar a aplicar-se el seu contingut 
s’ha de fer de forma més gradual i assenyada. Així, el professorat tendrá 
temps per formar-se, l’alumnat s’anirà adaptant i hi haurà temps per 
elaborar als centres docents un Projecte Lingüístic que permeti la millora 
de la formació dels nostres fills i filles, i que sigui acceptat per tota la 
comunitat educativa, sense imposicions polítiques. 
 
Un desvari que no ha fet més que guanyar intensitat amb les instruccions 
d’aplicació del Decret TIL aprovades per la Conselleria que contradiuen 
el mateix Decret i que han servit per exercir una pressió absolutament 



refusable sobre la dirección dels diferents centres educatius i per intentar 
que s’aprovin projectes lingüístics que no perseguien la introducció 
progressiva de l’anglés sinó una minva de les hores en llengua catalana. 
 
Per aquests motius, el Ple de l’Ajuntament de Banyalbufar 
 
ACORDA: 
 
Primer.- Rebutjar l’actitud de falta de diàleg i de consens del Govern de 
les Illes Balears respecte a tota la comunitat educativa i la resta 
d’agents socials. 
 
Segon.- Instar al Govern de les Illes Balears a derogar el Decret 15/2013, 
de 19 d’abril, pel qual es regula el Tractament Integrat de Llengúes als 
centres docents no universitaris de les Illes Balears i, molt especialmente, 
la derogació de les instruccions d’aplicació del Decret aprovades per la 
Conselleria que van en contra del Decret i que suposen un atac, directe 
i sense la cortina de fum de l’anglès, contra el català a l’escola. 
 
Tercer.- Instar al Govern Balear a elaborar una nova normativa, feta del 
consens amb la comunitat educativa, que garanteixi la implantació 
gradual d’un model lingüístic a l’ensenyament que des de l’objectiu que 
els alumnes finalitzin l’aprenentatge dominant les dues llengües oficials i 
l’anglès, acompanyi aquesta mesura de la flexibilitat necessària que 
cada centre ha de tenir per establir el seu projecte lingüístic. 
 
Tercer.- Aprovació de la moció presentada pel grup municipal 
Convergència per les Illes de manifestació de la voluntad d’adhesió a la 
xarxa de municipis de les illes balears per a la integració a la fundació 
Ramón Llull. 
 
Prèvia lectura i exposició d’aquest punt de l’ordre del dia que efectua la 
batlia, i havent estat informat favorablement per la Comissió Informativa, 
el ple de l’ajuntament, per unanimitat, acorda: 
 
El passat 8 de noviembre de 2012, el Govern de les Illes Balears va 
anunciar que abandonava l’Institut Ramon Llull, consorci integrat 
inicialment per la Generalitat de Catalunya i la Comunitat Autònoma de 
les Illes Balears. 
 
D’altra banda, la Fundació RAmon Llull es va constituir el 31 de març de 
2008 entre el Govern d’Andorra i l’Institut Ramon Llull. El 15 de gener de 



2009 s’hi va incorporar el Consell General dels Pirineus Orientals, l’Alguer i 
l’Associació Xarxa de ciutats valencianes Ramon Llull. La fundació 
Ramon Llull té com a finalitats intensificar l’estudi, la promoció i la 
defensa de la llengua catalana i fomentar la projecció exterior de la 
llengua i dels diferents àmbits culturals que s’hi expressen. També vetlla 
pel compliment de la legislació sobre la llengua, amb col�laboració 
amb altres organismos i organitzacions públiques i privades, i ajuda a 
impulsar les actuacions de l’Institut Ramón Llull que coincideixen amb els 
objectius de la Fundació. 
 
El passat 20 de febrero de 2013, representants de diversos ajuntaments i 
altres entitats locals, es reuniren al Casal de la Institució Pública Antoni 
M. Alcover, amb la intenció de constituir una xarxa de municipis i entitats 
de les Illes Balears per integrar-se a la Fundació Ramón Llull. La creació 
d’aquesta xarxa, que es configura com una associació a l’empara de la 
Llei orgánica 1/2002, de 22 de març, reguladora del dret a l’associació, 
pretén integrar-se a la Fundació Ramón Llull amb l’objectiu comú de 
promocionar i defensar la llengua catalana. 
 
En base a tot l’exposat el Ple ACORDA: 
 
Primer.- Manifestar la voluntat de l’Ajuntament de Banyalbufar per 
formar part de l’associació de municipis i entitats de les Illes Balears per 
integrar-se a la Fundació Ramón Llull. 
 
Segón.- Facultar el batle de Banyalbufar per executar aquest acord, tot 
això sense perjudici que, una vegada redactats els estatuts de 
l’associació, s’elevin al Ple per a la seva aprovació. 
 
Tercer.- Trametre aquest acord als òrgans fundacionals de la Xarxa de 
Municipis i entitats de les Illes Balears per integrar-se a la Fundació 
Ramón Llull. 
 
Quart.- Donar compte de la certificació emesa per part de la secretària 
interventora, en el marc d’allò disposat pel Reial Decret Llei 8/2013, de 
28 de juny, de mesures urgents contra la morositat de les 
administracions publiques i de recolçament a entitats locals amb 
problemes financers relativa a l’existència de tres factures pendents de 
pagament en la seva totalitat corresponents a l’obra inclosa en el POS i 
anomenda “Projecte de condicionament del camí de Sa Galera, camí 
d’es Cireral i camí de sa Pedra de s’Ase”. 
 



Els reunits es donen per assabentats. 
 
*- Proposta de Batlia de la introducció per la via d’urgència de la 
proposta de nomenament de filla ilustre a Maria Albertí Albertí per tal de 
poder efectuar l’homenatge durant la festa major del municipi. 
 
S’aprova per unanimitat la urgència d’aquest punt i acte seguit es 
debat el mateix aprovant-se la proposta per unanimitat. 
 
SEGONA PART: CONTROL I FISCALITZACIÓ DE L’ACCIÓ DE GOVERN 
 
Cinquè.- Donar compte dels acords adoptats per les Juntes de Govern 
de dates 11 de març, 29 d’abril i 24 de juny de 2013. 
 
Els reunits es donen per assabentats. 
 
Sisè.- Donar compte dels Decrets de Batlia des del 2013/20 de data 25 
de juny de 2013 fins al 2013/31 de data 29 de juliol de 2013. 
 
Els reunits es donen per assabentats. 
 
Setè.- Precs i preguntes. 
 
El Sr. Pere Joan Salleres es queixa de la festa organitzada l’altra dia a la 
plaça essent víspera de missa solemne a l’esglesia atès que al dia 
següent la plaça no estaba en bones condicions. Essent conscient que 
la festa no la va organitzar l’ajuntament si que creu que s’hauria 
d’assegurar d’alguna manera que els organitzadors ho deixesin tot net. 
 
El Sr. Batle contesta que té raó tot i que es la primera vegada que passa 
això, a la persona que va fallar se li va dir, l’ajuntament va fer el que va 
poder, es possible que se li faci pagar la despesa que va comportar la 
neteja per l’ajuntament. 
 
El Sr. Pere Joan Salleres diu que l’ajuntament hauria d’haver demanat 
documentació de la contractació de la neteja per part dels 
organitzadors. 
 
El Sr. Batle contesta que l’any passat ho varen fer els organitzadors 
mateixos. El proper any es demanarà una fiança per asegurar que això 
no torni a pasar. 
 



El Sr. Pere Joan Salleres sol�licita també que l’any vinent quan s’aprovi el 
calendari laboral es notifiqui a totes les empreses. 
 
El Sr. Batle contesta que això es difícil, s’hauria d’enviar una carta a totes 
les empreses del municipi i això no es factible. 
 
La Sra. Aina Torres Capó diuu que es podría fer amb bona voluntat però 
això a Palma no es fa. 
 
El Sr. Batle explica que el problema d’aquest any es que hi va haver 
modificacions. 
 
El Sr. Gabrial Joan Seguí Albertí diu que Estellencs es el poble germà de 
Banyalbufar i va esser evaquat com a consequència de l’incendi, per 
això considera que s’hauria d’haver cancel�lat el Ple, no trova coherent 
que les banderes estiguin a mitja asta però no es varen suspendre les 
festes d’es Port d’es Canonge, per solidaritat no hauriem tengut que 
tenir res a celebrar. 
 
El Sr. Batle contesta que no ha vist mai banderes a mitja asta per un 
dessallotjament. Ses banderes están a mitja asta per l’accident de tren 
a Galicia en el que hi ha hagut 80 morts. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí Albertí diu que coneixia lo de l’accident però 
que s’incendi el tenia absort, igualment trova que s’haurien d’haver 
suspés ses festes d’es Port d’es Canonge. 
 
El Sr. Batle diu que si no hi ha víctimes normalment no hi ha banderes a 
mitja asta. 
 
La Sra. Aina Torres Capó explica que es desallotjament va esser dissabte 
a les 05:00 del matí, es Batle va marxar del sopar quan va assabentar-se 
de coma nava la cosa i diumenge al matí només hi va haver una missa 
on es va pregar per sa gent i un aperitiu al que el Sr. Batle no hi va asistir i 
es va destinar el menjar als bombers.  
 
El Sr. Pere Joan Salleres agraeix aquest acte de portar el menjar als 
bombers. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí Albertí diu que el seu ofuscament començà a 
les 20:00 del vespres quan l’informen que passen cotxes de bombers, 
ambulancies i militars per evaquar Estellencs, en aquest moment es va 



desplaçar a l’ajuntament d’Andratx per oferir-se voluntari, allí li van 
comunicar que estava a punt de tenir lloc una reunió de coordinació a 
la que vaig assistir en nom de l’ajuntament després de parlar amb el Sr. 
Batle. 
 
El Sr. Batle diu que ara no es el moment però al matí ha estat a Andratx 
la secretaria a les 11:30 i despres i ha anat ell. A la reunió a que es fa 
referencia ningú va convocar al Batle de Banyalbufar atès que només 
disposaven del telèfon de l’ajuntament. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí Albertí informa que parlaven d’unes 300 
persones per evaquar i que ell va comunicar que serien prop de 500. 
Quan va arrivar a Banyalbufar ja havien començat a evaquar, no hi 
havia guardies civils ni policies, només autobusos esperant i vaig intentar 
ajudar a coordinar-ho tot. 
 
El Sr. Joan Peralta Palmer li diu que hauria d’haver cridat al Batle o a 
algún altre regidor de l’ajuntament i no intentar-ho fet tot sol. 
 
El Sr. Batle diu que per la seva experiencia en situacions d’emergència 
la coordinació es fa des del centre de control i enten que es va portar a 
terme adequadament. L’organització ha esta molt bona, de fet, no hi 
ha hagut víctimes del foc. Com a Batle i en nom del poble de 
Banyalbufar es va comunicar al Batle d’Estellencs que estavem a la 
seva disposició. La millor ajuda que es pot donar es deixar que treballin 
les autoritats. El Batle d’Estellencs va demanar gel i entrepans i li varem 
dur. 
 
La Sra. Aina Torres Capó diu que també s’ha de vetllar per la tranquilitat 
de la gent d’aquí que estava preocupada i comunicar-lis que el foc no 
està tan a prop. 
 
El Sr. Pere Joan Salleres diu que el que s’ha donat malament es la 
informació per IB3. També molesta que es digui que la culpa es de les 
retalladles ja que hi ha hagut més operaris i avions que en lloc. 
 
El Sr. Gabriel Joan Seguí Albertí diu que hi ha hagut tres factors, fer foc, 
el temps i el combustible en forma de biomassa. 
 
El Sr. Batle comenta que hi ha una llei restrictiva respecte a la tal�la de 
pins i per això l’aprofitament de biomassa no surt rentable en les finques 



en que no hi pot accedir la maquinària. No es pot donar la culpa a cap 
partit polític. 
 
No havent més temes a tractar, quan són les 21:25  hores el Batle aixeca 
la sessió, de la que s’estén la present Acta i de la que jo com a 
Secretaria en dono fe amb el vist i plau del Sr. Batle 
 
Banyalbufar, 29 de juliol de 2.013 

Vist i plau 
 
 
 

El Batle, 
La secretària interventora    Mateu Ferrà Bestard 
 
 


